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Protokół Nr XIX/12 
sesji Rady Miejskiej w Czempiniu  

odbytej w dniu 24 kwietnia 2012 roku  
o godzinie 16.00 w sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej w Czempiniu   

 
Obrady rozpoczęto w dniu 24 kwietnia 2012 roku o godzinie 16.00. 
Obrady zakończono w dniu 24 kwietnia 2012 roku o godzinie 17.50.  
W XIX sesji Rady Miejskiej udział wzięło 15 radnych. 
Ponadto, uczestniczyli w niej: 

• Burmistrz Gminy Czempiń - Dorota Lew – Pilarska; 
• Zastępca Burmistrza Gminy Czempiń – Jan Adam Kaźmierczak;  
• Radca prawny Urzędu Gminy w Czempiniu – Andrzej Skibiński;  
• Radna Rady Powiatu Kościańskiego – Bożena Stróżyk; 
• Przewodnicząca Rady Powiatu Kościańskiego – Iwona Bereszyńska;  
• Proboszcz Parafii w Starym Gołębinie - Ksiądz Marek Niemir;     
• Kierownik Posterunku Policji w Czempiniu – Dariusz Piotrowski; 
• Przewodniczący Rady Powiatowej Wielkopolskiej Izby Rolniczej – Bolesław 

Ratajczak;   
• Dyrektorzy Gminnych Jednostek Organizacyjnych; 
• Kierownicy Referatów Urzędu Gminy w Czempiniu;  
• Sołtysi i Przewodniczący Zarządów Osiedli w Czempiniu; 
• Dziennikarze; 
• Mieszkańcy gminy Czempiń.  

 
Do punktu 1 porządku obrad: 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu Krzysztof Sankiewicz w dniu 24 kwietnia 2012 
roku o godzinie 16.00 otworzył XIX sesję Rady Miejskiej i po powitaniu radnych oraz gości 
oświadczył, że zgodnie z listą obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 15 radnych, co 
wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 15 osób stanowi quorum pozwalające na 
podejmowanie prawomocnych uchwał.  
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 14 głosami „za”, przy 
braku głosów „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się” powołała na Sekretarza 
obrad XIX sesji Rady Miejskiej w Czempiniu radnego Macieja Głochowiaka.  
 

Do punktu 2 porządku obrad: 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu Krzysztof Sankiewicz poinformował, że radni 
Rady Miejskiej w Czempiniu otrzymali porządek obrad XIX sesji. Do przedłożonego 
porządku obrad: 
 
Radny Jerzy Krzyżostaniak złożył wniosek o wycofanie z porządku prac punktów 9 i 10 
dotyczących likwidacji szkół w Borowie i Starym Gołębinie, z uwagi na fakt, iż d dnia 
dzisiejszego nie mamy na 100% przedstawionych zysków z reorganizacji oświaty                           
i podejmując te uchwały zrobimy krzywdę wioskom, a przede wszystkim dzieciom.    
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 5 głosami „za”, przy                  
10 głosach „przeciw” i braku głosów „wstrzymujących się” nie wycofała                       
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z porządku obrad sesji punktu 9: „Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Szkoły 
Podstawowej im. Józefa Wojciechowskiego w Borowie.” 
 
Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 5 głosami „za”, przy                  
10 głosach „przeciw” i braku głosów „wstrzymujących się” nie wycofała                       
z porządku obrad sesji punktu 9: „Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Szkoły 
Podstawowej im. Floriana Marciniaka w Starym Gołębinie.” 

 
Wobec powyższego porządek obrad przedstawiał się w sposób następujący:  

1. Otwarcie obrad.  
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XVIII sesji Rady Miejskiej w Czempiniu. 
4. Interpelacje i zapytania radnych. 
5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Czempiń na lata 2011 – 2020.  
6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy 

Czempiń na 2012 rok.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie zaciągnięcia pożyczki w Wojewódzkim Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.  
8. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/239/05 Rady Miejskiej                       

w Czempiniu z dnia 30 czerwca 2005 r. w sprawie określenia zasad udzielania i 
rozmiaru zniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych oraz określenia tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin tych zajęć. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Józefa 
Wojciechowskiego w Borowie.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Floriana Marciniaka                  
w Starym Gołębinie.  

11. Sprawozdanie z działalności Burmistrza Gminy Czempiń w okresie międzysesyjnym. 
12. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady Miejskiej w Czempiniu z działalności                                            

w okresie międzysesyjnym. 
13. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
14. Wolne głosy i wnioski. 
15. Zakończenie obrad XIX sesji.  

          
Do punktu 3 porządku obrad: 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz poinformował, że 
zapoznał się z protokołem z XVIII sesji Rady Miejskiej w Czempiniu i nie wnosi zastrzeżeń 
co do jego treści.   
 
Radny Maciej Głochowiak nadzorujący sporządzenie protokołu z XVIII sesji Rady Miejskiej               
w Czempiniu poinformował, że zapoznał się z protokołem XVIII sesji, który jest zgodny z jej 
przebiegiem i zawnioskował o przyjęcie go przez Radę Miejską w Czempiniu bez odczytania.  
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 14 głosami „za”, przy braku 
głosów „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się” przyj ęła protokół z XVIII sesji 
Rady Miejskiej w Czempiniu odbytej w dniu 28 marca 2012 roku.  
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Do punktu 4 porządku obrad:  
 
Interpelacje złożyli:  

1. Radny Krzysztof Sankiewicz w sprawie ponowienia interpelacji z poprzedniej 
sesji w sprawie naprawy drogi Jasień – Oborzyska Stare; 

2. Radny Eugeniusz Cichocki złożył interpelacje na piśmie w sprawach:  
1) modernizacji chodnika wraz z odwodnieniem ścieku przy krawężniku na 

odcinku ulicy Stęszewskiej do ulicy Towarowej w Czempiniu do nr 9; 
2) wykonania barier zabezpieczających dla poprawienia bezpieczeństwa ruchu na 

łuku ulicy Stęszewskiej i Towarowej do nr 9; 
3) remontu i odtworzenia zapadniętego krawężnika na łuku ul. Kościańskie 

Przedmieście w kierunku ulicy Towarowej w Czempiniu;  
4) uzupełnienia oświetlenia na ulicy Rolnej w Czempiniu w obrębie posesji pana 

Siwaka; 
5) uzupełnienie ubytków w asfalcie na ulicy Towarowej oraz uzupełnienie 

ubytków asfaltu przed wjazdem kolejowym na ulicy Kościańskie Przedmieście 
w Czempiniu.  

 
Do punktu 5 porządku obrad:  

 
Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: jednogłośnie podjęła 
uchwałę Nr XIX/151/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 
roku w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Czempiń na 
lata 2011 – 2020 przedstawioną wraz z uzasadnieniem przez Skarbnik Gminy 
Czempiń Halinę Łączną.  
Uchwała stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

 
Do punktu 6 porządku obrad:  
 
Do projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy 
Czempiń na 2012 rok przedstawionej wraz z uzasadnieniem przez Skarbnik Gminy 
Czempiń Halinę łączną:  
 
Radny Jerzy Krzyżostaniak wskazał, że w projekcie uchwały zostało wprowadzone nowe 
zadanie dotyczące skanalizowania odcinka ulicy Chłapowskiego za kwotę 230 000 zł, 
jednakże rodzi się pytanie, czy stać nas na to, żebyśmy „utopili” te pieniądze w osiedlu, na 
którym powstały do tej pory dwa domy, tym bardziej, że nie przyczyni się to do dociążenia 
naszej oczyszczalni ścieków. Radny Jerzy Krzyżostaniak wskazał, że w pierwszej kolejności 
powinno się połączyć skanalizowane Borowo z Czempiniem, ponieważ wówczas realnie 
wzrosłaby ilość ścieków odprowadzanych do oczyszczalni w Czempiniu. Radny Jerzy 
Krzyżostaniak pytał: „czy stać nas na to, żeby takie prezenty robić”.      
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 14 głosami „za”, przy                  
1 głosie „przeciw” i braku głosów „wstrzymujących się” podj ęła uchwałę                      
Nr XIX/152/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 roku 
zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu gminy Czempiń na 2012 rok 
przedstawioną wraz z uzasadnieniem przez Skarbnik Gminy Czempiń Halinę 
Łączną.  
Uchwała stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. 
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Do punktu 7 porządku obrad:  
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: jednogłośnie podjęła 
uchwałę Nr XIX/153/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 
roku w sprawie zaciągnięcia pożyczki w Wojewódzkim Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej przedstawioną wraz z uzasadnieniem przez 
Skarbnik Gminy Czempiń Halinę Łączną.  
Uchwała stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu. 

 
Do punktu 8 porządku obrad:  
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: jednogłośnie podjęła 
uchwałę Nr XIX/154/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 
roku zmieniającą uchwałę Nr XXXVII/239/05 Rady Miejskiej w Czempiniu                 
z dnia 30 czerwca 2005 r. w sprawie określenia zasad udzielania i rozmiaru 
zniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dydaktycznych, 
wychowawczych i opiekuńczych oraz określenia tygodniowego obowiązkowego 
wymiaru godzin tych zajęć przedstawioną wraz z uzasadnieniem przez Burmistrz 
Gminy Czempiń Dorotę Lew - Pilarską.  
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu. 

 
Do punktu 9 porządku obrad:  
 
Do projektu uchwały w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Józefa 
Wojciechowskiego w Borowie przedstawionego wraz z uzasadnieniem przez Inspektora 
Urzędu Gminy w Czempiniu Huberta Włodarczaka:  
 
Radny Jacek Jaśkowiak poprosił o udzielenie przez Burmistrz Gminy Czempiń odpowiedzi 
na pytanie, czy „jest tak, jak część radnych, za zamknięciem szkół”.  
 
Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, że nie wie, jaka będzie decyzja części radnych, 
jednakże swoje zdanie wyraziła w projektach uchwał, które trafiły pod obrady dzisiejszej sesji 
Rady Miejskiej w Czempiniu. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska przypomniała, że problem 
reorganizacji oświaty na terenie gminy Czempiń pojawił się już trzynaście lat temu – w 1999 
roku odbyła się sesja Rady Miejskiej w Czempiniu, podczas której zaprezentowano dane 
statystyczne dotyczące liczby uczniów w szkołach, jak również wskazano, jakie są koszty 
utrzymania ucznia w poszczególnych szkołach. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, że 
kolejność, w której wówczas uszeregowane zostały szkoły pod względem kosztów 
utrzymania ucznia nie zmieniła się do dnia dzisiejszego i jest taka sama. Burmistrz Dorota 
Lew – Pilarska podkreśliła, że koszty utrzymania szkół są o wiele większe, jak miało to 
miejsce w roku 1999. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska podkreśliła, że subwencja oświatowa 
jest niska, a jeszcze dokonywane są jej cięcia, czego przykład mieliśmy w podjętej w dniu 
dzisiejszym uchwale budżetowej. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska podkreśliła, że trzeba 
wielkiej determinacji ze strony burmistrza gminy, aby zająć takie stanowisko w kwestii 
oświaty, jak w dniu dzisiejszym, ponieważ żaden burmistrz nie marzy o tym, aby w swojej 
karierze być zmuszonym do likwidowania którejkolwiek z placówek oświatowych, ponieważ 
nie są to popularne decyzje, spotykają się z niezadowoleniem rodziców, czego wyrazem jest  
tak liczna ich obecność podczas dzisiejszej sesji, ponieważ każdy rodzic chce, aby jego 
dziecko uczyło się jak najbliżej miejsca zamieszkania. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska 
wskazała, że oprócz wysokich kosztów związanych z utrzymaniem oświaty w gminie, doszły 
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również problemy demograficzne. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska przypomniała, że 
podczas jednego ze spotkań w sprawie planów reorganizacji oświaty w gminie Czempiń 
przedstawiła dane dotyczące wydawanych decyzji dotyczących warunków zabudowy                   
w gminie Czempiń i wynika z nich jasno, że zdecydowanie więcej osób chce osiedlać się na 
terenach w okolicach Czempinia, Piotrkowic, Piechanina, Siernik i Głuchowa, aniżeli na 
terenach obejmujących swoim zasięgiem działania dwóch szkół – wydano tylko osiem decyzji 
o warunkach zabudowy na przestrzeni kilku lat, co tylko potwierdza fakt, że ludzie osiedlają 
się tam, gdzie są lepsze połączenia komunikacyjne. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska 
podkreśliła, że propozycja reorganizacji oświaty przedstawiona przez nią nie ma nic 
wspólnego z jakością pracy tych szkół, powodem takiej sytuacji jest jedynie fakt, że – 
pomimo, iż zadania oświatowe powinno również realizować jako partner gmin – państwo, to 
faktycznie większa część tego obowiązku spadła na barki samorządów. Burmistrz Dorota 
Lew – Pilarska podkreśliła, że obecnie dochody gminy wystarczają jedynie na wydatki 
bieżące. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, że sytuacja taka nie wynika ze złego 
zarządzania gminą, o czym świadczy niski poziom zadłużenia na poziomie 28,30%, jednakże 
każda – najmniejsza nawet – inwestycja finansowana jest z kredytu. Burmistrz Dorota Lew – 
Pilarska podkreśliła, że nie jest dla niej komfortową sytuacją słyszeć obecnie zarzuty ze 
strony osób, z którymi kiedyś i na co dzień żyło się dobrze. 
 
Radny Jerzy Krzyżostaniak wskazał, że na dzisiejszą sesję szedł z nadzieją, że „może się coś 
zmieniło” w związku z listem skierowanym do Rady Miejskiej w Czempiniu przez 
Burmistrza Gminy Czempiń dotyczącym propozycji pozostawienia jednej ze szkół i rodzice 
oraz dzieci „są bezpieczni”. Radny Jerzy Krzyżostaniak wskazał, że chciałby odwołać się             
w dniu dzisiejszym do sumień radnych, aby jeszcze przed dzisiejszymi głosowaniami 
przemyśleli swoją decyzję i wyszli naprzeciw propozycji rodziców, którzy porozumieli się co 
do utworzenia jednej placówki. Radny Jerzy Krzyżostaniak wyraził zdziwienie w stosunku do 
postawy radnych, którzy mieszkają na wioskach, na których szkoły zostały wcześniej 
zlikwidowane, ponieważ oni wiedzą, co stało się z budynkami pozostałymi po tych 
placówkach, jakie są w nich obecnie warunki i że stoją opustoszałe. Radny Jerzy 
Krzyżostaniak wskazał, że będziemy mieli za chwilę dwa kolejne budynki, z którymi nie 
będzie wiadomo, co zrobić. Radny Jerzy Krzyżostaniak podkreślił, że zagospodarowanie tych 
budynków będzie wymagało nakładów finansowych, zatem rodzi się pytanie, skąd my 
weźmiemy na to pieniądze. Radny Jerzy Krzyżostaniak podkreślił, że ratunkiem dla tej 
sytuacji jest pozostawienie jednej ze szkół, dlatego tez zaapelował do wszystkich radnych             
o rozsądek. 
 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Maciej Głochowiak przypomniał, 
że podczas ostatniej sesji jeden z radnych wystąpił do Burmistrz Gminy o udzielenie wsparcia 
i pomocy rolnikom, których uprawy ucierpiały podczas ostatniej zimy, dlatego również on 
stoi przed państwem i prosi, aby też włączyli się w pomoc dzieciom i rodzicom, którzy chcą, 
aby powstała jedna szkoła. Radny Maciej Głochowiak podkreślił, że należy wziąć pod uwagę 
nie tylko czynnik ekonomiczny, ale również zdanie mieszkańców, ponieważ „czymże jest 
demokracja, jeśli nie władzą ludu”.            
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz podkreślił, że 
Rada Miejska w Czempiniu stoi przed bardzo trudną do podjęcia dla samorządu decyzją; 
tymczasem dwa główne argumenty przedstawione w uzasadnieniach uchwał to malejąca 
liczba uczniów i czynnik ekonomiczny. Radny Krzysztof Sankiewicz wyraził obawę, że może 
się w przypadku szkół powtórzyć „kazus przedszkoli”, które w pewnym okresie czasu stały 
puste, ponieważ nie było dzieci, natomiast teraz brakuje w nich miejsc. Radny Krzysztof 
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Sankiewicz podkreślił, że o ile w przypadku przedszkoli koszty przywrócenia działalności nie 
są zbyt wysokie, tak w przypadku szkół mogą być one niewspółmiernie wyższe. Radny 
Krzysztof Sankiewicz podkreślił, że argumentacja ta jest niezasadna, ponieważ nie ma 
niczego złego w mniejszych klasach, w których nauczyciel może poświęcić więcej czasu na 
indywidualną pracę z uczniem, ma większe możliwości zauważenia problemów, nauka jest 
wtedy bardziej efektywna i dostosowana do potrzeb ucznia. Radny Krzysztof Sankiewicz 
podkreślił, że szkoła jest również sercem lokalnej społeczności, to w niej tworzą się więzi 
społeczne pomiędzy uczniami, nauczycielami i rodzicami; w mniejszych miejscowościach, 
gdzie nie ma zbyt wielu instytucji kulturalnych, to szkolne inicjatywy artystyczne, kulturalne, 
sportowe są motorem napędzającym rozwój gminy. Radny Krzysztof Sankiewicz podkreślił, 
że likwidacja tych szkół spowoduje zmniejszenie poczucia bezpieczeństwa u dzieci                        
i rodziców; a możliwość wytworzenia więzi wokół nowego miejsca, które znajduje się daleko 
od miejsca zamieszkania, będzie o wiele mniejsza; młodzież będzie miała zdecydowanie 
mniej czasu na naukę i odpoczynek pozaszkolny. Radny Krzysztof Sankiewicz podkreślił, że 
jeśli szkoła znajduje się daleko od miejsca zamieszkania uczniów, znacznie trudniej jest 
zintegrować wokół niej rodziców. Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że ograniczanie 
możliwości edukacji publicznej poprzez zamykanie szkół stoi w sprzeczności z prawem, 
zakładając, że prowadzenie szkół należy do zadań własnych gminy, co wskazano w wyroku 
Naczelnego Sądu Administracyjnego w Warszawie z dnia 3 kwietnia 2006 roku, sygn. akt nr 
1450/05. Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że potwierdza to również Konwencja                    
o prawach dziecka z dnia 20 listopada 1989 roku w artykule trzecim, który stanowi, że:                   
„We wszystkich działaniach dotyczących dzieci, podejmowanych przez publiczne lub 
prywatne instytucje opieki społecznej, sądy, władze administracyjne lub ciała ustawodawcze, 
sprawą nadrzędną będzie najlepsze zabezpieczenie interesów dziecka”. Radny Krzysztof 
Sankiewicz podkreślił, że Wojewódzki Sąd Administracyjny w Warszawie w wyroku z dnia             
16 maja 2006 roku, sygn. Akt nr 1818/05 stwierdził, że „istotne znaczenie przy procedowaniu 
zamiaru likwidacji szkoły ma stanowisko rodziców uczniów; zgodnie z ustawą o samorządzie 
gminnym z dnia 8 marca 1990 r. mieszkańcy gminy tworzą wspólnotę samorządową, dlatego 
stanowisko mieszkańców nie może być pominięte w procesie likwidacji szkół”. Radny 
Krzysztof Sankiewicz podkreślił, że to mieszkańcy powinni mieć decydujący głos                        
w sprawach, które ich dotyczą. Radny Krzysztof Sankiewicz zwracając się do radnych 
mieszkających na wsiach, że jeśli prawdą są pojawiające się głosy, że dzisiejsze glosowanie 
ma być odwetem za uchwalenie podatku rolnego na takim a nie innym poziomie, to „jest to 
płytkie i nie tędy droga”. Radny Krzysztof Sankiewicz wyraził zdziwienie dla podstawy 
radnych, którzy są z zawodu nauczycielami i nie reagowali na artykuły, które były 
dostarczane radnym droga mailową, a pojawiły się wśród niech następujące tytuły: „Polski 
nauczyciel pracuje trzy godziny”, „Polskie gminy likwidują placówki i wypłacają 
nauczycielom odprawy”, „Nauczyciele rujnują budżety gmin”, „Szkołę za darmo oddam”, 
„Rząd zamyka szkoły”. Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że nie spotkał się z żadnym 
sprzeciwem ze strony radnych nauczycieli w stosunku do tych treści. Radny Krzysztof 
Sankiewicz wyraził ubolewanie nad faktem, że podczas całego procesu dotyczącego 
reorganizacji szkół, nie mogliśmy poznać zdania wszystkich radnych na ten temat, chociaż 
faktem jest, że radni mają prawo do milczenia, a decyzję ujawniają z chwilą głosowania. 
Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że wystąpił o wyliczenia wskazujące na oszczędności, 
jakie gmina będzie miała w przedstawionym powyżej wariancie reorganizacji oświaty i tak: 
budżet szkoły w Borowie za rok 2012 wyniósł  821 913 zł, budżet szkoły w Starym Gołębinie 
– 986 788 zł, czyli zamykając obie te szkoły uzyskujemy oszczędność na poziomie 1 808 701 
zł, a uczniowie przejdą do Szkoły podstawowej w Czempiniu; której budżet w 2012 roku 
wyniósł 3 388 479 zł, zaś w roku następnym wyniesie 3 887 815 zł, zatem różnica wyniesie 
500 000 zł. Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że oprócz wzrostu w samym budżecie 
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szkoły, wzrosną także koszty dojazdów dzieci o około 20 000 zł; ponadto – należy pamiętać, 
że zmieni się wysokość subwencji oświatowej na dziecko, co spowoduje, że przy około 120 
uczniach kwota ta ulegnie zmniejszeniu o 234 600 zł, wg wysokości subwencji z 2011 roku. 
Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że trzeba również pamiętać o kosztach utrzymania 
budynków po zlikwidowanych szkołach, który wyniesie w sumie wraz z zatrudnieniem osób, 
które zajmą się utrzymaniem tych budynków około 300 000 zł; zatem w sumie koszt przejścia 
dzieci z dwóch szkół do Czempinia będzie kształtował się na poziomie 899 916 zł, czyli 
faktyczna oszczędność dla gminy wyniesie 917 780 zł. Radny Krzysztof Sankiewicz pytał, 
czy zysk ten jest aż tak duży, żeby nie można było przemyśleć kwestii przeniesienia dzieci                  
z Borowa do Starego Gołębina i wówczas osiągnąć oszczędność na poziomie 791 000 zł, 
zatem różnica wyniosłaby tylko 123 088 zł. Radny Krzysztof Sankiewicz, wobec powyższego 
aby dać radnym szansę na pozostawienie jednej ze szkół, złożył wniosek formalny, aby w § 2 
projektu uchwały znalazł się zapis: „Uczniom zlikwidowanej Szkoły Podstawowej w Borowie 
zapewnia się możliwość kontynuowania nauki w Szkole Podstawowej im. Floriana 
Marciniaka w Starym Gołębinie”.  

 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz ogłosił                  
10 – minutową przerwę w obradach sesji.  
                  
Po wznowieniu obrad po przerwie przez Przewodniczącego Rady Miejskiej                              
w Czempiniu radnego Krzysztofa Sankiewicza:  
 
Burmistrz Gminy Czempiń Dorota Lew – Pilarska ustosunkowując się do wypowiedzi 
Przewodniczącego Rady Miejskiej w Czempiniu wskazała, że w kwestii artykułów 
przekazywanych radnym na temat sytuacji oświatowej w kraju, spotkała się                                     
z podziękowaniem z ich strony, ponieważ nie wszyscy mają tak szeroki dostęp do prasy 
ogólnokrajowej; zaś tytuły przytoczone powyżej były przytoczone wybiórczo, ponieważ 
artykułów tych było o wiele więcej, na przykład: „Rząd zamyka szkoły”, „Nauczyciele się 
buntują, rodzice nie”, „Ile gminy wydają na oświatę”, „Szkołę chętnie oddam”, „Miasta 
zamykają szkoły”. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska podkreśliła, że tych artykułów było 
naprawdę wiele i dowodzą one, że problem z reorganizacją oświaty ma miejsce nie tylko              
w gminie Czempiń, ale jest to problem ogólnopolski. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska 
wskazała, że po przeniesieniu uczniów ze Szkoły podstawowej w Borowie zmniejszy się 
subwencja na te dzieci o 37 000 zł, zaś w przypadku Szkoły podstawowej w Starym 
Gołębinie będzie to kwota mniejsza o 52 000 zł. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, 
że można powołać się również na inne wyroki sądów administracyjnych, które prezentują 
stanowiska odrębne od tych przytoczonych powyżej. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska 
przypomniała, że uchwały w sprawie zamiaru likwidacji szkół w Borowie i Starym Gołębinie 
zostały przekazane do Wielkopolskiego Kuratora Oświaty w Poznaniu, który nie znalazł 
podstaw, żeby uznać zamiar likwidacji szkół za niezasadny i wydał opinię pozytywną                    
w przedmiocie obu uchwał. Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, że w kwestii 
wynagrodzeń osób, które będą zajmowały się budynkami po zlikwidowanych szkołach, 
należy pamiętać, że będą to pensje ustalane wg zasad kodeksu pracy, a nie Karty Nauczyciela. 
Burmistrz Dorota  Lew – Pilarska podkreśliła, że wyliczenia dotyczące oszczędności zostały 
opracowane zarówno przez Skarbnik Gminy Czempiń, jak i przez niezależnego eksperta              
w Wielkopolskiego Ośrodka Kształcenia i Studiów Samorządowych i nie ma powodu do 
wątpienia w nie – zostały one skalkulowane na poziomie 1 400 000 zł.           
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz podkreślił, że 
mówiąc o artykułach wysyłanych do radnych, podkreślał, że cytuje tylko niektóre z nich; 
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ponadto – mówienie, że są wyroki odwrotne do tych przytoczonych przez niego, jest 
bezpodstawne i nie przemawia do niego, ponieważ należy podać konkretne orzeczenia;                 
w przypadku kosztów utrzymania budynków – w jego wypowiedzi – nie było mowy                      
o wynagrodzeniach tych osób, które zajmą się budynkami, ale o kosztach utrzymania tego 
majątku, który na dzień dzisiejszy w przypadku obu szkół wynosi łącznie 226 492 zł; trzeba 
zatem przyjąć, że koszty samego utrzymania tych budynków, takie jak ogrzewanie, energia 
wyniosą na pewno około 150 000 zł, nie licząc kosztów zatrudnienia palacza, sprzątaczki, czy 
koordynatora danego obiektu, ponieważ w dniu dzisiejszym nie ma tam takich kosztów. 
Radny Krzysztof Sankiewicz wyraził pogląd, że nie ma pewności, kto jest bliżej prawdy              
w dokonanych przez siebie obliczeniach. Radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że                        
w wydanym niedawno Biuletynie dla mieszkańców gminy Czempiń wydatki na oświatę 
zostały bardzo skrupulatnie przedstawione, tymczasem w dziale dotyczącym wydatków na 
administrację publiczną w kwocie 2 600 000 zł wykazano wydatki, między innymi na 
promocję, sołectwa, rady gmin ale pominięto w nich wydatki na urząd gminy. Radny 
Krzysztof Sankiewicz przypomniał, że w momencie, kiedy zajmował stanowisko radnego 
wydatki w tym dziale wynosiły 1 500 000 zł.  
 
Pan Stanisław Duszyński przypomniał, że Szkołę podstawową w Borowie w roku 1878 
otworzyli Zawoccy, w placówce tej pracuje bardzo wielu pedagogów; 23 października 1939 
roku na Ryku w Kościanie zostaje rozstrzelany ówczesny kierownik tej szkoły – Józef 
Wojciechowski, zaś w przeddzień Świąt Bożego Narodzenia w 1960 roku podczas lekcji 
umiera ówczesny kierownik szkoły Józef Świątkiewicz. Pan Stanisław Duszyński wskazał, że              
w tym momencie Rada Miejska w Czempiniu jest przed podjęciem decyzji o likwidacji tego, 
co zostało przez te osoby zbudowane. Pan Stanisław Duszyński pytał, czy podczas 
przygotowywania wariantów reorganizacji oświaty, był brany pod uwagę taki wariant,               
w którym dzieci ze szkoły z Czempinia będą dowożone do szkół wiejskich. Pan Stanisław 
Duszyński podkreślił, że bardzo jest zatroskany o losy tych szkół, ponieważ przez całe życie 
związany był z czempińską oświatą – żona była kierownikiem szkoły w Borowie, również 
córki są nauczycielami; dlatego też nie powinno się likwidować szkół, które przez tyle lat 
funkcjonowały. Pan Stanisław Duszyński wskazał, że tereny, na których mieszczą się szkoły 
są to obszary rolnicze i nie można liczyć na to, że będzie się tam osiedlać wielu nowych 
mieszkańców, natomiast trzeba by było przyjrzeć się kwestii, ile dochodów do budżetu gminy 
Czempiń jest wnoszonych z terenu wsi, a ile z miasta Czempinia. Pan Stanisław Duszyński 
zaapelował o zastanowienie się przez radnych przed podjęciem decyzji w powyższej kwestii. 
 
W odpowiedzi na pytanie radnej Ireny Grzelki, czy w tym momencie sesji są w tej chwili 
wolne głosy i wnioski, Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof 
Sankiewicz wyjaśnił, że zgodnie ze Statutem Gminy może w tym momencie sesji udzielić 
głosu również mieszkańcom. 
 
Pan Andrzej Jankowski wskazał, że dla mieszkańca gminy bardziej czytelna byłaby 
informacja, jakie jest zadłużenie gminy podane kwotowo, a nie tylko procentowo.  
 
Skarbnik Gminy Czempiń Halina Łączna wyjaśniła, że zgodnie z ustawą o finansach 
publicznych procentowe zadłużenie gminy może wynieść do 60 %;  w gminie Czempiń 
wynosi ono 28,06% planowanych dochodów gminy, zaś kwotowo jest to 7 617 334 zł; przy 
czym należy pamiętać, że jeśli w latach 2013-2014 gmina nie będzie generować żadnych 
dochodów, to nie będzie możliwe uzyskanie żadnej pożyczki, czy też kredytu, a trzeba 
pamiętać, że gmina musi inwestować i realizować określone zadania, które zostały 
zaplanowane. Skarbnik Halina Łączna podkreśliła, że zbilansowanie budżetu przy obecnych 
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wydatkach na oświatę było bardzo trudne, a w przyszłości mogłoby się okazać niemożliwe. 
Skarbnik Halina Łączna wyjaśniła, że w paragrafie 750 - Administracja publiczna, na którą            
w 2011 roku wydano kwotę 2 621 021,93 zł ujęte są faktycznie wydatki na administrację 
rządową – kwota 266 41,00 zł, na rady gmin – kwota 136 535,42 zł, na urząd gminy – kwota  
2 018 889,13 zł oraz pozostałe wydatki, takie jak – diety dla sołtysów, ubezpieczenia majątku 
gminnego - 136 498,79 zł, zatem nie można powiedzieć, że cała ta kwota obejmuje tylko 
wydatki związane z funkcjonowaniem urzędu gminy.  
 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz wskazał, że 
wydatki ponoszone w gminie na oświatę nie powinny być porównywane i zaliczane do 
wydatków bieżących, ponieważ – zdaniem radnego Krzysztofa Sankiewicza – są to wydatki 
inwestycyjne i każda złotówka wydana na oświatę jest inwestycją najwyższego celu - w dobro 
dzieci.  
 
Radny Jerzy Krzyżostaniak zaapelował, aby dzisiejsza sesja nie była „festiwalem pytań”, 
ponieważ czas na ich zadawanie wszyscy mieliśmy od września. Radny Jerzy Krzyżostaniak 
zaapelował do sumień radnych, aby zająć się faktycznie dzisiejszą sesją i nie „przerzucać się 
cyframi”, ponieważ to nie jest dobra droga do podjęcia w dniu dzisiejszym dobrych decyzji. 
 
Mieszkanka Gminy Czempiń wyraziła pogląd, że podczas omawiania kwestii likwidacji 
szkół, której się przysłuchuje, ma wrażenie, że mowa jest o jakiejś fabryce, a nie o szkole;              
a należy pamiętać, że dla dzieci uczęszczających do tych placówek najważniejsze jest to, że 
znają je wszyscy nauczyciele, którzy w placówce pracują. Mieszkanka Gminy Czempiń 
przypomniała treść roty ślubowania, którą złożyli radni przez przystąpieniem do sprawowania 
mandatu: „Ślubuję uroczyście obowiązki radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, 
mając na względzie dobro mojej gminy i jej mieszkańców”. 
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 4 głosami „za”, przy                     
10 głosach „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się” nie wprowadziła zmiany             
w § 2 projektu uchwały, aby znalazł się w niej zapis: „Uczniom zlikwidowanej 
Szkoły Podstawowej w Borowie zapewnia się możliwość kontynuowania nauki            
w Szkole Podstawowej im. Floriana Marciniaka w Starym Gołębinie”. 
 
Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 10 głosami „za”, przy                   
5 glosach „przeciw” i braku głosów „wstrzymujących się” podj ęła uchwałę                    
Nr XIX/155/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 roku                   
w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Józefa Wojciechowskiego                       
w Borowie przedstawioną wraz z uzasadnieniem przez Inspektora Urzędu Gminy 
w Czempiniu Huberta Włodarczaka 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu. 
 

Do punktu 10 porządku obrad:  
 
Do projektu uchwały w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Floriana Marciniaka 
w Starym Gołębinie przedstawionego wraz z uzasadnieniem przez Inspektora Urzędu 
Gminy w Czempiniu Huberta Włodarczaka:  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Maciej Głochowiak ponowił 
prośbę do radnych Rady Miejskiej w Czempiniu, aby spróbowali jeszcze raz pochylić się nad 
propozycją powstania jednej szkoły na wsi.    



10 
 

Rada Miejska w Czempiniu w obecności 15 radnych: 10 głosami „za”, przy                   
5 glosach „przeciw” i braku głosów „wstrzymujących się” podj ęła uchwałę                    
Nr XIX/156/12 Rady Miejskiej w Czempiniu z dnia 24 kwietnia 2012 roku                   
w sprawie likwidacji Szkoły Podstawowej im. Floriana Marciniaka w Starym 
Gołębinie przedstawioną przez Inspektora Urzędu Gminy w Czempiniu Huberta 
Włodarczaka. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu. 

 
Do punktu 11 porządku obrad:  
 
Do sprawozdania Burmistrza Gminy Czempiń wraz  z wykazem zarządzeń stanowiącego 
załącznik nr 8 do niniejszego protokołu uwag nie wniesiono.  
 
Do punktu 12 porządku obrad:  
  
Do sprawozdania Przewodniczącego Rady Miejskiej w Czempiniu w okresie międzysesyjnym 
na piśmie stanowiącego załącznik nr 9 do niniejszego protokołu, uwag nie wniesiono. 
  
Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Krzysztof Sankiewicz do Rady Miejskiej 
w Czempiniu wpłynęły: 

1) Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy z organizacjami 
pozarządowymi przedłożone przez Burmistrza Gminy Czempiń – załącznik           
nr 10 do niniejszego protokołu;  

2) Pismo Komisji Oświaty, Kultury, Kultury Fizycznej, Zdrowia Rady Miejskiej 
w Czempiniu w sprawie wniosku o nadanie imienia Bibliotece Publicznej                         
w Czempiniu – załącznik nr 11 do niniejszego protokołu.   

 
Do punktu 13 porządku obrad:  
 
W odpowiedzi na interpelację radnego Krzysztofa Sankiewicza w sprawie remontu drogi 
Jasień – Oborzyska Stare Burmistrz Dorota Lew – Pilarska poinformowała, że firma 
remontująca drogi na terenie gminy Czempiń już podjęła prace i w najbliższych dniach 
powinna dotrzeć również do wspomnianej w interpelacji drogi; prace opóźniły się nieco ze 
względu na panujące niekorzystne warunki pogodowe.  
 
Do punktu 14 porządku obrad:  
  
W wolnych głosach i wnioskach: 
 
Radny Jerzy Krzyżostaniak wyraził smutek i żal dla zaistniałej w dniu dzisiejszym sytuacji, 
jednocześnie dziękując radnym za wykonanie rzetelnej pracy przed podjęciem tych uchwał. 
 
Burmistrz Dorota Lew – Pilarska wskazała, że w przypomnianej przez Mieszkankę 
Czempinia rocie ślubowania radnego mówi się, że radny swoje obowiązki będzie sprawować 
godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na względzie dobro mojej gminy i jej mieszkańców. 
Burmistrz Dorota Lew – Pilarska podkreśliła, że wie, ile zdrowia kosztowało każdego                     
z radnych podjęcie w dniu dzisiejszym decyzji  i dlatego też podziękowała tym radnym, 
którzy wykazali dzisiaj prawdziwą troskę o losy gminy.  
 
Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny Maciej Głochowiak podkreślił, że 
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Rada Miejska w Czempiniu podejmując w dniu dzisiejszym takie decyzje zadziałała dla dobra 
gminy, jednakże nie dla mieszkańców, którzy chcieli, aby zlikwidowane szkoły zostały 
połączone.  
 
Burmistrz Dorota Lew – Pilarska podkreśliła, że trzeba pamiętać, iż w gminie są dwadzieścia 
dwa sołectwa i nie może być tak, że dla trzech sołectw rezygnuje się z dbania o dobro 
pozostałych siedemnastu; nie może być tak, że jedna część gminy żyje kosztem innej.  
 
Do punktu 15 porządku obrad 
 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu radny 
Krzysztof Sankiewicz zamknął obrady XIX sesji Rady Miejskiej w Czempiniu.  
 
 
 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Czempiniu 
/-/Krzysztof Sankiewicz 

Protokołował: 
Kierownik Referatu Organizacyjnego 
mgr M. Głucha – Napierała  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


